
Dan, Drustvo, 20. februar 2012.

Kad su ćelije tijesne, zatvorenici bjesne
Osnovni problem crnogorskih zatvora je njihova prebukiranost, a to prouzrokuje kršenja svih
drugih prava što nerijetko dovodi do mučenja ili ponižavajućeg postupanja, smatra
koordinator za ljudska prava u Građanskoj alijansi Milan Radović.
- Samim tim što spavate i boravite u uslovima koji su predviđeni za četiri osobe zajedno sa
osam ili više osoba možemo zaključiti da nemate humane uslove - kazao je Radović.
Da su uslovi u ZIKS-u zaista loši pokazuju brojne analize i izvještaji - od ombudsmana preko
nevladinih do međunarodnih organizacija. Zatvorenici navode da ruinirane, prljave i vlažne
prostorije s krevetima na tri sprata i memljivim dušecima nijesu rijetkost.
Sumornu sliku upotpunjuje podatak da je 50 odsto zatvorenika imalo iskustvo s narkoticima
ili još koristi drogu, koja tajnim kanalima stiže do ćelija.
Razlog za brigu je i činjenica da boravak u zatvorima obično ne donosi bitniju promjenu u
ponašanju osuđenih i da najveći broj njih poslije izlaska ponovo čini krivična djela. Očigledno
je da se problem ne rješava samo time što će se neko izvjesno vrijeme smjestiti iza rešetaka
i izopštiti iz zajednice. Jer svrha sankcija nije da osuđenik sjedi besposlen i zaključan i da
čeka dan kada će ga pustiti na slobodu.
Radović smatra da se problem kapaciteta zatvora može riješiti boljom procedurom za
dobijanje uslovnog otpusta, a da država ne može da gubi tim institutom.
- Pravo osuđenog se poštuje da dobije uslovan otpust ako je imao primjereno vladanje. Na
taj način se značajno doprinosi popravljanju uslova za boravak onih osoba koje izdržavaju
kaznu zatvora a nemaju uslove za uslovan otpust jer su kod nas zatvori pretrpani u odnosu
na smještajne kapacitete - rekao je Radović Mini.
Uslovni otpust je, kako je naveo, standard koji se primjenjuje u najvećem broju evropskih
država.
Radović je ocijenio da je važno da taj institut počne sa primjenom u praksi, "a svi nedostaci
će se onda lakše prevazići".
On smatra da je bolje rješenje da Komisija za uslovni otpust odlučuje o odobrenju zahtjeva
osuđenika, a ne sud.
- Ljudi koji su na uslovnom otpustu imaju i dalje na teret obaveze samo što kaznu u
nastavku služe u svom mjestu prebivališta. Pravila su jasna i obavezujuća za osuđena lica i
ukolio ih prekrše gube dalje pravo na uslovan otpust - rekao je Radović.
Država mora, smatra on, i u ovom slučaju ostvarivanja prava, da postavi jasna pravila i da ih
na jednak način primjenjuje za sve građane.
Radović smatra da je dobro rješenje i da neko ko je izdržao dvije trećine kazne zatvora, a
pokazao dobro vladanje, treba ostatak kazne da izdržava na uslovnom otpustu, bez obzira
da li se protiv tog lica vodi neki postupak.
On nije za to da se pravo a uslovan otpust unaprijed sužava propustima.
- Za to sam da se i u drugim slučajevima koji su sporni Ministarstvu pravde makar u
propisima ostavi mogućnost da Komisija odlučuje o svakom konkretnom slučaju i da
osuđena lica mogu da apliciraju a ne da unaprijed budu onemogućena - naveo je Radović.
Pretrpanost zatvora, kako je dodao, povlači za sobom i druge probleme, kršenja prava i
sloboda osuđenika.
Radović je kazao da takva situacija ne odgovara ni zaposlenim u zatvorima, jer su i njima
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otežani uslovi rada i "svima je interes da se sadašnje stanje što prije promijeni".
- Kada su zatvori prepunjeni onda ne postoji dovoljan stepen bezbjednosti, događaju se
češće incidenti, mučenja, nehumana postupanja, lošija je medicinska zaštita, manje je
prostora za slobodne aktivnosti ili kao što je slučaj u zatvoru u Bijelom Polju da ne postoji
takav prostor i slično - precizirao je Radović.
M.V.R.
Uspostaviti alternativne sankcije
Koordinator u Građanskoj alijansi smatra da bi trebalo ubrzati proces uspostavljanja i
sistema alternativnih sankcija, jer se dosta kasni usvajanje regulative u toj oblasti.
Radović je dodao da Građanska alijansa u poslednje vrijeme dobro sarađuje sa nadležnima
u ZIKS-u.
On je kazao da je uprava te institucije odobrila zahtjev porodica, čiji su članovi na
izdržavanju kazne, da posjete svoje srodnike i uvjere se u tvrdnje da li su bili pretučeni.
- To je prihvaćeno i ispoštovano i ti ljudi su u organizaciji ZIKS-a posjetili svoje srodnike u
Bijelom Polju. I mi smo na tome zahvalni upravi zatvora - naveo je Radović.
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страна Д Р У Ш Т В О п о н е д ј е љ а к , 20. фебруар 2012. 

МИЛАН РАДОВИЋ ИЗ ГРАЂАНСКЕ АЛИЈАНСЕ УП030РАВА HA ПРОБЛЕМ 
ПРЕБУКИРАНОСТИ ЦРНОГОРСКИХ ЗАТВОРА 

Кад су ћелије тијесне, 
затвореници бјесне 

Основни проблем црногор-
ских затвора je њихова нребу-
кираност, a то проузрокује кр-
шсња свих других права што 
неријетко доводи до мучења 
или понижавајућег поступања, 
сматра координатор за људска 
ирава у Грађанској алијанси 
Милан Радовић. 

- Самим тим што спавате и 
боравите у условима који су 
прсдвиђени за четири особе 
зајсдно са осам или више осо-
ба можемо закључити да нема-
тс хумане услове - казао je Ра-
довић. 

Да су услови у ЗИКС-у заи-
ста лоши показују бројне ана-
лизс и извјештаји - од омбуд-
смана преко нсвладиних до 
мсђународних организација. 
Затворсници наводе да руини-
ране, прљаве и влажне просто-
рије с креветима на три спрата 
и мемљивим душецима нијесу 
ријсткост. 

Суморну слику употпуњује 
податак да je 50 одсто затворе-
ника имало искуство с нарко-
тицима или још користи дрогу, 
која тајним каналима стиже до 
ћелија. 

Разлог за бригу je и чињени-
ца да боравак у затворима 
обичио не доноси битнију 
промјену у понашању осуђе-
них и да највепи број њих по-
слије изласка поново чини 
крнвична дјела. Очигледно je 
да се проблсм не рјешава само 
iii.\ie шго he се неко извјесно 
вријеме смјестити иза решета-
ка и изопштити из заједнице. 
Јер сврха санкција није да осу-
ђеник сједи беспослен и за-
кључан и да чека дан када ће 
га пустити на слободу. 

Радовић сматра да се про-
блем капацитета затвора може 
ријешити бољом процедуром 
за добијаље уеловног отпуста, 
a да држава не може да губи 
тим институтом. 

- Право осуђсног сс поштује 
да добије услован отпуст ако je 
имао примјерено владање. Ha 
тај начин се значајно доприно-
си поправљању услова за бо-
равак оних особа којс издржа-
вају казну затвора a немају 
услове за услован отпуст јер су 
код нас затвори претрпани у 
односу на смјештајнс капаци-
тете - рекао je Радовић Мини. 

Условни отпуст je , како je на-
вео, стандард који се примје-

Успоставити алтернативне санкције 
Координатор у Грађанско ј алијанси сматра да би требало 

убрзати процес успостављања и система алтернативних санк -
ција, јер се доста касни усвајање регулативе у тој области. 

Радовић je д о д а о да Грађанска алијанса у последње ври је -
ме добро сарађује са надлежнима у ЗИИС-у. 

Он je казао да je управа те институције одобрила захт јев п о -
родица , чи ји су чланови на и з д р ж а в а њ у казне , да посјете сво -
je сроднике и увјере се у тврдње да л и су били претучени. 

- To je прихваћенр и испоштовано и ти људи су у о р г а н и з а -
ци ји ЗИКС-а посјетили своје сроднике у Би јелом Пољу. И ми 
смо на томе захвални управи затвора - навео je Радовић. 

њује у највећем броју европс-
ких држава. 

Радовић je оцијенио да je ва-
жно да тај институт почне са 
примјеном у пракси, „а сви не-
доетаци hc се онда лакше пре-
вазићи". 

Он сматра да je бољс рјсше-
ње да Комисија за условни от-
пуст одлучује о одобрењу за-
хтјева осуђеника, a не суд. 

- Људи који су на условном 
отпусту имају и даље на терет 
обавезе само што казну у на-
ставку служе у свом мјесту 
пребивалишта. Правила су ја-
сна и обавезујућа за осуђена 
лица и уколио их прекрше губе 
даље право на услован отпуст 
- рекао j e Радовић. 

Држава мора, сматра он, и у 
овом случају остваривања пра-
ва, да постави јасна правила и 
да их на једнак начин примје-
њује за све грађанс. 

Радовић сматра да je добро 
рјсшење и да неко ко je нздр-
жао двије трећине казне затво-
ра, a показао добро владање, 
треба остатак казне да издржа-
ва на условном отпусту, без 
обзира да ли се иротив тог ли-
ца води неки иоступак. 

Он није за то да се право a 

Детаљ из затвора у Спужу 
услован отпуст унаприЈед су-
жава нропустима. 

- За то сам да се и у другим 
случајевима који су сиорни 
Министарству правде макар у 
ирописима остави могућност 
да Комисија одлучује о сваком 
конкретном случају и да осу-
ђена лица могу да аплицирају 
a не да унапријед буду онемо-
гућена - навео je Радовић. 

Претрпаност затвора, како je 
додао, повлачи за собом и дру-
ге проблеме, кршења права и 
слобода осуђеника. 

Радовић je казао да таква си-
туација не одговара ни запо-
сленим у затворима, јер су и 
њима отежани услови рада и 
„свима je интерес д а с е сада-
шње стање што прије промијс-
ни". 

- Када су затвори препуњсни 
онда не постоји довољан стс-
пен безбједности, догађају се 
чешће инциденти, мучења, не-
хумана поступања, лошија je 
медицинска заштита, мање je 
простора за слободне активно-
сти или као што je случај у за-
твору у Бијелом Пољу да не 
постоји такав простор и слич-
но - ирецизирао je Радовић. 

М . В Р . 

ЗАПЛИЈЕЊЕНО ВИШЕ КОМАДА 
ОРУЖЈА У НЕЛЕГАЛНОМ ПОСЈЕДУ 

Полиција хапси, 
тужиоци пуштају 
Подгоричка полиција от- времено одузела три ловачке 

крила je T O K O M викенда више 
комада оружја које j e било у 
нелегалном посједу три осо-
бе. Против осумњичених су 
поднијете кривичне пријаве и 
предати су тужиоцу, који их j e 
након саслушања пустио да 
се у даљем поступку бране са 
слободе. У ноћи између петка 
и субоге, сат иза поноћи, по-
лицији je пријављено да j e у 
локалу „Инсомија" дошло до 
свађе, T O K O M које j e било и 
потсзања пиштоља. Екипа 
униформисане полиције j e 
отишла на лице мјеста и код 
Иване Гојковић из Подгори-
це су пронашли пиштољ ка-
либра 7,65 милиметара са пет 
метака. Ona je предата тужио-
цу који j e пустио након узи-
мања изјаве. 

Истс ноћи, око три сата ују-
тро, полиција je зауставила 
„џип" будванских регистар-
ских ознака, којим j e упра-
вљао Стеван Стаматовић, 
код којсг j e пронађен пиштољ 
„магнум" калибра 7,65 мили-
мстара. Он j e такође пуштен 
на слободу. 

Спроводсћи активности на 
сузбијању нелегалног ноше-
ња оружја, полиција j e у не-
дјељу ујутро у центру града 
примијстила Дражена Глоба-
ревића, који je када j e видио 
полицију почео да бјежи и 
том приликом j e одбацио пи-
штољ од себе. Он j e синоћ 
иредат тужиоцу. 

Подгоричка полиција лиши-
ла j e слободе, 16. фебруара 
2012. године, P.O., В.М. (17) 
и Н.Р. (15) из Подгорице, при-

пушке и подниЈела кривичне 
пријаве због постојања осно-
ване сумње да су починили 
кривично дјело недозвољено 
држање оружја и експлозив-
них материја. 

Служба обсзбјеђења А Д 
„ П л а н т а ж е " , 16. фебруара 
2012. године, око 14 часова, 
обавијсстила j e полицију да 
се на њиховом посјсду, у мје-
сту Шипчаник, налази непо-
зната мушка особа с ловачком 
пушком. Доласком на лицс 
мјеста службеници полиције 
су затекли P.O. који je код се-
бе имао ловачку пушку ,,ИЖ 
2 7 " 12мм. Даљом провјером 
je утврђено да P.O. не посје-
дује дозволу за држање и но-
шење овог оружја, о чему j e 
обавијештен надлежни тужи-
лац. 

Истог дана, око 15 сати и 30 
минута, такође у Шипчанику, 
на парцели фирме А Д „План-
тажа" , службеник обезбјеђе-
ња ове компаније je у близини 
Никољ цркве затекао мало-
љетне В.М. и Н.Р. са двије ло-
вачке пушке, „бсикал" и „цр-
вена застава". Том приликом 
малољетници су покушавали 
да се удаље са лица мјеста, na 
je службсник АД „Плантаже" 
позовао Екснозитуру за де-
журство Подручне јединице 
Подгорица и затражио помоћ 
полиције. 

О овом догађају j e обавије-
штен замјеник основног др-
жавног тужиоца у Подгори-
ци, као и истражни судија 
Основног суда за малољстни-
ке. М.В.Р.-ДЖ 

ПРЕДСЈЕДНИК 0СН0ВН0Г СУДА У РОЖАЈАМА ЗАХИТ ЦАМИЋ ЗАД0В0ЉАН ПОСТИГНУТИМ РЕЗУЛТАТИМА 
Основни суд у Рожајама je T O K O M 

2011. годинс примио у рад 2.645 пред-
мета, док je извршења на основу вје-
родостојне исправе било 1.965 што 
указује да je у односу на годину рани-
је број предмета повећан за иет одсто. 
Примљено je 226 кривичних предме-
та, 67 истрага, 171 истражна радња, 
40 предмета no кривици малољетни-
ка, 215 Кв, 174 икс предмета, 583 пар-
нична, 248 мал предмета, 77 оставин-
еких, 18 ванпарничних и 750 предме-
та извршсња на основу извршне ис-
праве. У извјештају о раду суда за 
прошлу годину конетатују како je ду-
гогодишња ажурност судија доприни-
јела чињсници да je у овом периоду 
евидентирано 89,10 процената укупно 
завршених иредмста док je незаврше-
них око 11 одсто. 

- Потпуна ажурност постигнута je у 
предметима истрага, истражних рад-
п.и, предметима no кривици малољет-
ника, ванрасправним кривичним и 
ванпарничним предметима no упи-
снику Р, тако да су на крају извјештај-
ног периода завршени сви предмети 
који су били у раду код овог суда, од-
Hocno завршено j e око 86 процената 
кривичних и 88,5 одсто парничних 
предмета. Kao највећи успјех суда 
сматрамо предмете извршења на 

Судије биле ажурне 
• Приоритету радусу били предмети кривичних 
дјела са елементима корупције, грађење обје-
ката без грађевинске дозволе, насиље у поро-
дици и породичној заједници, казао je Цамић 

основу извршне исправе од К О Ј И Х C M O 

завршили 93,09 одсто, као и 81,20 од-
сто предмета извршења на основу вје-
родостојне исправе - саопштио je За-
хит Цамић, предсједник Основног 
суда. 

Ha крају прошле године завршено je 
и 89 одсто неријешених предмета из 
2010. и ранијих година. 

- Лани je суд je радио са једним су-
дијом мањс што je битно утицало на 
ажурност јер да je рађено у пуном са-
ставу број нсзавршених предмета био 
би занемарЈБив. Такође, важно je иста-
ћи и да старих предмета практично и 
немамо - рекао je Цамић. 

Он je истакао да je драстично сма-
њен број кривичних дјела шумске 
крађе и да je закон највише кршен у 
области кријумчарења, недозвољене 
трговине, a евидентирана су и против-

правна заузимање зсмљишта, нано-
шење лаких тјелесних иовреда, крађе, 
угрожавање безбједности јавног сао-
браћаја, фалсификовање исправа, као 
насиље у иородици и породичној за-
једници. 

- Приоритст у раду су били предме-
ти кривичних дјела са елементима ко-
рупције, грађење објеката без грађе-
винске дозволе, насиље у породици и 
породичној заједници. Незнатан број 
ових предмета остао je незавршен 
због тога што су практично примље-
ни при крају прошле године. У овом 
периоду je изречсно 23 одсто услов-
них осуда, 42 одсто затворских и 35 
одсто новчаних казни - казао je пред-
сједник Основног суда у Рожајама. 

Цамић je појаснио да у кривичном 
поступку није било предмета гдје je 
наступила застарјелост кривичног го-

Цамић 

њења и даЈе у предметима извршења 
кривичних санкција постигнута до-
бра ажурност. Истиче да je тај ниво 
постигнут добром ангажованошћу 
полиције no наредбама за привођење. 

- У предметима ове врсте који су 
остали незавршени издате су наредс 
за расписивање националних и међу-
народних потјерница за осуђеницима. 
Суд je испунио норму рада преко L90 

процената што значи даЈСЈСдан суди-
ја радио као два. У кривичним пред-
метима je no жалбама укинуто свега 
10,85 посто, a у парничним 26 проце-
ната предмета. Ha нивоу суда укинуто 
je 18 одсто свих врста предмета и ови 
проценти нам дају за право да конста-
тујемо да смо имали обиман посао ко-
ји су судије радиле стручно и квали-
тетно што je и оцијенио Виши суд -
нагласио je Цамић. 

Када je ријеч о транспарентности 
рада ове судске инстанце, Цамић на-
води да je на сајту суда постављсно 
више од 100 одлука из грађанске и 
кривичне материје, као и општа акта, 
информатор о раду и разнс информа-
ције. 

У прошлој години није било кон-
тролних захтјева за заштиту права на 
суђење. 

- С обзиром на то да су судије пре-
оптерећене тешким и сложеним по-
словима, a имајући у виду и њихов 
материјални статуе, потрсбно je има-
ти више разумијевања како за њихов 
тако и за рад службеника и намјеште-
ника у судској администрацији. Скоро 
у свим еудовима je све теже обезбије-
дити записничаре што и те како утиче 
на функционисањс суда - истиче Ца-
мић. В -~ 


